
  

 

ČERVEN 2023 ČÍSLO 8               NR 2021 - 2024 

ZPRAVODAJ 

NÁRODNÍHO BRATRSKÉHO 

SPOLEČENSTVÍ SFŘ 

ČAS NASLOUCHÁNÍ 
Milí, chtěli jsme se sejít na rohožkové kapitule na Vranově, abychom se spolu zamysleli nad řádovou i 

osobní identitou sekulárních františkánů v dnešním světě, v našich životech. Sedmdesáti z nás se to 

poštěstilo přímo. S dalšími jsme byli v tento čas spojeni v modlitbách, v myšlenkách, na sítích. Co nám 

tento Bohem darovaný čas přinesl? 

Přestože odpovědí je tolik, kolik bylo na kapitule účastníků, dovolím si shrnutí: Věřím, že to byl čas 

požehnaný a naplněný bratrstvím, duchovní i životní inspirací, přijetím a poznáváním. Byl to čas nabitý 

pestrým programem, vzájemnou blízkostí i událostmi neplánovanými. Přeji zdraví, pokoj pravý a vše dobré 

těm, kteří si tam prožili komplikaci či nepokoj.   

Vyslechli jsme čtyři krásně různorodá svědectví dokreslující, jak pestrý může být život sekulárních 

františkánů. Dostali jsme možnost rozjímat nad čtyřmi otázkami s prostorem odhalit něco ze svého nitra i 

ze skrytějších myšlenek v intimní atmosféře malé skupinky. A zároveň čerpat od druhých, vystavit se 

vanutí Ducha.  

Pokusili jsme se takto, svým způsobem navázat na starobylou tradici. Na úsilí všech, kteří náš řád po staletí 

udržovali v duchovní svěžesti, na ty, kteří v posledních desetiletích SFŘ u nás resuscitovali. Prožívali jsme 

přitom přítomnost, napomáhali si při hledání Boží vůle v našich životech, v dnešní rychle se měnící 

současnosti. Nastínili jsme si trvalé rysy naší spirituality, stejně jako ty vnořené do konkrétních situací. 

Bohu za to díky.      

A co dál? Jak Pán dá! Bude-li to vůle naší příští národní rady, můžeme si podobné setkání zopakovat. Třeba 

po třech letech s připomenutím, jací jsme byli tenkrát na Vranově. Třeba s uvolněnějším programem a ještě 

větším prostorem pro neformální setkání, poznávání, utužování vztahů. Třeba i s táborákem …a tichým 

nasloucháním bezhlasému Vanutí. Buď vůle Tvá.  

s vděčností Vendelín V. Hájek - služebník OFS 

PS: Pro konkrétní shrnutí dění na kapitule připravíme, jak to čas umožní, Kapitulní listy – epilog, ve 

kterých připomeneme jak průběh, tak výstupy ze skupinek, aby byly k dispozici všem zájemcům. 

 

Svědectví několika účastníků najdete v samostatném oddíle na konci Zpravodaje 
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2. 7. 2023   -  Kající pouť na Svatém Antonínku 

2. 8. 2023   -  Porciunkule - Svátek Panny Marie Andělské 

17. - 20. 8. 2023   -  Duchovní cvičení, Olomouc (klášter kapucínů) 

20. - 23. 8. 2023   -  Duchovní obnova, Hoješín (pro MBS HK, Č. Kostelec, Slatiňany) 

1. 9. 2023   -  Den modliteb za péči o stvoření 

2. 9. 2023   -  Františkánská stezka, Nový Hradec Králové 

15. - 16. 9. 2023   -  Terciářská pouť na Svatý Hostýn  (131.ročník) 

23. 9. 2023   -  Pouť ke hrobu P. Moce, Hrádek u Vlašimi 

22. - 24. 9. 2023   -  Františkánské misie 

Připomínáme možnosti získání plnomocných odpustků pro členy SFŘ 

 v den přijetí do SFŘ 

 v den složení profesního slibu SFŘ 

 při ukončení řádné bratrské i pastorační vizitace 

 11.8.2023  -  Svátek svaté Kláry 

 25.8.2023  -  Svátek svatého Ludvíka IX. krále 

KALENDÁRIUM 

 

proběhla v pátek 21. 4. 2023 na faře v Pouchově, 

za účasti národního duchovního asistenta P. Eliáše Paseky OFM  a místního duchovního asistenta P. Lukáše 

Bradny OFM. 

Členové MBS vizitaci krásně připravili a vzhledem k životnímu jubileu ministra Luďka Hajského to byla 

dvojnásobná slavnost. K podrobné zprávě o činnosti a stavu společenství prakticky nebylo co dodat. V součas-

nosti má společenství 18 členů s trvalou profesí, jednoho kandidáta a jednoho uchazeče o členství. Rada a celé 

společenství pracují velmi dobře v bratrském duchu, pořádají množství krásných akcí i pro okolní společenství 

a např. jejich Františkánská stezka k oslavě stvoření se stala i celonárodní akcí řádu. Mají velmi pěkně zpraco-

vanou formaci, nyní čerpají z exercicií P. Velly o společenství. Jejich kronika je vzácným již 100letým dokla-

dem o životě našich předchůdců v řádu. Vizitaci jsme zakončili v radosti požehnáním, obnovou slibů a pak 

večerní mší svatou v místním kostele – byla veselá, kytarová a se skauty, protože se blížil svátek sv. Jiří a 

František a Jiří jsou oba patrony také skautů. 

Přejeme hodně Božího požehnání a ochrany do dalších dní. 

Markéta Terezie od dítěte Ježíše 

Vizitace v MBS Hradec Králové 
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Vstup do noviciátu sestry Anežky a bratra Františka  

Den 20. květen 2023 byl pro nás 

slavnostním. Prožívali jsme spo-

lečnou radost. Sestra Jana a bratr 

Jáchym po projití období iniciace 

vstoupili do noviciátu. Jana jako 

sestra Anežka a Jáchym přijal řá-

dové jméno František. Sám Pán si 

sestru Anežku a bratra Františka 

po nelehkých životních osudech 

povolal k životu podle svatého 

evangelia v bratrském společen-

ství. Děkujeme Pánu za projevené 

milosti. 

Za MBS Brno – kapucíni  

s. Martina Zdislava  

19. 5. 2023 prožilo naše místní bratrské společenství v Hradci Králové radostnou a slavnostní 

událost, při které jsme po třech letech měli opět možnost přivítat v našem řádu nové členy. Při 

obřadu přijetí (obláčce) vstoupili do SFŘ bratři Jiří, Miloslav a Rudolf. Obřad se konal při pra-

videlném setkání našeho společenství, takže jsme s novými bratry mohli sdílet radost z přijetí 

do SFŘ v rámci celé naší královéhradecké františkánské rodiny. Jako hlavní formační materiál 

jsme pro nové bratry zvolili osvědčenou publikaci P. Metoděje Sládka OFMCap „Ve škole sva-

tého Františka.“ 

  

br. Luděk Ludvík, služebník MBS Hradec Králové 

Přijetí třech nových členů SFŘ v Hradci Králové 
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VÝROČÍ PROFESE VE III. ČTVRTLETÍ 2023 

    
  

Společenství Přijmení Jméno Řádové Profes Výročí profese 

      

Lysá nad Labem Smrčina Ing. Jan Josef 10.07.1983 40 

Praha PMS Janíček Vít  11.08.1988 35 

Jihlava Zvěřinová Ilona Anežka 02.08.1998 25 

Přerov Sláma Jiří Paschal 08.08.1998 25 

Červený Kostelec Ličková Bohumila Zdislava 14.09.1998 25 

Červený Kostelec Lička Martin Dominik 14.09.1998 25 

Moravská Třebová I Lichtág Jiří František 19.08.2003 20 

Olomouc rodiny Ševčíková Hana Pia 24.08.2003 20 

Olomouc rodiny Hapalová Petra  24.08.2003 20 

Přerov Spáčilová  Anna Hedvika 14.09.2003 20 

Český Těšín Franková Žofie  17.09.2003 20 

Jindřichův Hradec Geistová Jaroslava  26.08.2008 15 

Příbram Machutová Markéta Marie 17.09.2013 10 

Příbram Zemanová Lucie Anežka 17.09.2013 10 

Nivnice Bartošová Věra Veronika 18.09.2013 10 

Nivnice Kapsa Aleš Silvestr 18.09.2013 10 

Brumov - Bylnice Střelec Petr  15.09.2018 5 
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Přítomni: Vendelín Hájek, Marcela Řezníčková, Lubomír Mlčoch, Pavel Vaněček, Vladimír Dvořák, Markéta 

Kubešová, Lumír Hurník, Luboš Kolafa, Petr Tesařík. DA Krystof Skibiński OFMConv, Hosté Václav Němec a 

Petr Mokrička 

Omluveni: Marie Richterová, Hana Brigita Reichsfeld, Miroslava Čejchanová, DA Eliáš OFM, Rafael OF-

MCap. 

Úvodní duchovní slovo – sdílení – modlitba za mír a Svatého otce Františka 

Mše svatá – …při níž nás o. Kryštof nabádal k důvěře v Pána, jakou měl sv. František 

Projednávané body: 

Výroční zpráva – hlasování o konečné podobě zprávy za rok 2022 – schváleno všemi přítomnými členy 

Vranov – rohožková kapitula 2023 – rozhodnuto vydat Kapitulní listy – epilog. Svědectví, zkušenosti, vý-

stupy ze skupinek  

Filmový dokument – byl doplněn podle připomínek z Kapituly, je obsahově dokončený, provádí se technické 

korekce, pracuje se na licenčních smlouvách s TV Noe, bude předán do MBS 

Pokračování diskuze o žádosti br. Tomáše a sr. Aleny Růženy, kteří přerušili členství v MBS: 

− získali jsme několik odborných posudků – pohled právní a pastorační 

− rada jednomyslně znovu potvrdila, že na svém rozhodnutí z 4.3.2023 nechce nic měnit 

− rada se případem dál intenzivně zabývá. Všichni se shodli, že je potřeba dál pokračovat v cestě smíření 

obou stran a zajistit milosrdenství pro obě strany  

Zástupce ministra nás seznámil se zprávami služebníků – formátorky, ekonomky a sekretářky a seznámil nás 

se stavem vykonaných a plánovaných vizitací a volebních kapitul 

Ke zprávě hospodářky 

Rada jednomyslně schválila výdaj 20 000,- Kč z podúčtu Dr. Nosek na zaplacení rešerší z časopisů z 1. repub-

liky – br. Irenej už zpracoval působení Dr. Noska v parlamentu a ve vládě, zbývá dopracovat přehled aktivit 

v oblasti sociální, spolkové a v církvi 

Rada vyslechla zprávu o průběhu a vyúčtování národní mariánské pouti Prahou i s poděkováním od sloven-

ských bratrů a sester za doprovázení a celkovou péči 

Ke zprávě formátorky  

…vznikla diskuze ohledně úlohy celé národní rady v otázkách formace. Je žádoucí sjednotit přístup k formaci 

s respektováním kreativity jednotlivých MBS! 

− NR by měla dohodnout dlouhodobou pozici rady při podpoře formace v MBS  

− „katalog“ doporučených formačních materiálů, nejlépe včetně zprostředkovávání předávání zkuše-

ností v jednotlivých MBS 

− více jak velké množství formačních materiálů je důležitá jejich aktuálnost, praktičnost pro současný 

život a zaměření na františkánskou spiritualitu 

− duchovní obsah jednotlivých materiálů posoudí národní duchovní asistenti 

Zasedání Národní rady SFŘ v ČR ze dne 10. 6. 2023 
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Ze zprávy delegátky mezinárodní rady  

…vyplynulo, že se intenzivněji pracuje na zajištění putovní ikony a pokračuje překlad podkladů k formaci 

z CIOFS (800. výročí) 

− Mezinárodní rada žádá z každé národní rady o kontaktního člena pro komisi pro povolání do řádu – 

službu přijal bratr Petr Bonaventura 

Národní pouť SFŘ do Assisi – seznámení od účastníků pouti, prohlídka fotografií 

Národní pouť na Svatý Hostýn – odsouhlasen návrh programu sestry Marcely - díky  

NR žádá Konferenci duch. asistentů o určení pastoračního vizitátora pro MBS Brumov-Bylnice 

Ke zprávě ze zasedání budou přiloženy jednotlivé dokumenty, které sloužily k přípravě 

dne 10. června 2023 zápis zpracoval Luboš Kolafa 

dne 12. června 2023 doplnil a schválil Vendelín V. Hájek 

Sekulární františkánský řád se řídí obecným kanonickým právem i svým vlastním právem: Řeholí, Konstitucemi, Rituálem a vlastní-

mi stanovami (čl. 4 GK). Autentický výklad Řehole a Konstitucí přísluší Svatému stolci. Praktický výklad Konstitucí přísluší gene-

rální kapitule SFŘ. Vyjasnění specifických bodů, které vyžadují rychlé rozhodnutí, je v kompetenci předsednictva mezinárodní rady 

SFŘ a toto vyjasnění je platné do nejbližší generální kapituly (čl. 5 GK). 

Člen MBS SFŘ, který je v nesnázích, může požádat radu místního bratrského společenství (MBS) o dočasné 

vystoupení z MBS. Jedná se o dočasné opatření, které znamená vyloučení ze schůzek a z činnosti MBS, včetně 

aktivního i pasivního hlasovacího práva, i když dotyčný nadále zůstává členem řádu. Jelikož je to dočasné 

opatření, může člen požádat o znovupřijetí tak, že ministrovi MBS zašle příslušnou písemnou žádost, ve které 

doloží, že důvody, které vedly k vystoupení, mohou být považovány za překonané či dokonce zanikly. Rada 

MBS zhodnotí, zda tomu tak je, a v kladném případě ho přijme zpět (bod 2. čl. 57 generálních konstitucí – 

GK: „Po přezkoumání důvodů uvedených dotyčným členem rada zhodnotí, zda důvody, které vedly 

k vystoupení, mohou být považovány za překonané, a v kladném případě ho přijme zpět.“). Máme tady dva 

základní kroky: 

• žádost o dočasné vystoupení – měla by obsahovat alespoň velmi stručný popis nesnází, do kterých se člen 

dostal. Podrobněji je může rozvést při následném bratrském dialogu s ministrem a duchovním asistentem. 

Je to i v zájmu žadatele, neboť v případě jeho žádosti o znovupřijetí, má rada MBS k dispozici konkrétní 

rámec důvodů k jejich přezkoumání a zvážení, zda je může považovat za překonané. Při obecné formulaci 

není zřejmé, co vše bylo důvodem dočasného vystoupení a rada se pak může zabývat celou škálou důvodů 

přicházejících v úvahu, aby mohla rozhodnout zodpovědně.  

• žádost o znovupřijetí – nutno písemně zaslat ministrovi a doložit fakty o překonání důvodů dočasného vy-

stoupení. Rada v diskusi zhodnotí, zda důvody vystoupení lze považovat za překonané a většinou hlasů 

přítomných členů rozhodne. Není-li dosaženo většiny hlasů pro to, že důvody lze považovat za překonané, 

znamená to, že za překonané nemohou být považovány a žadatel není přijat zpět do MBS. Žadateli písem-

ně sdělí, že nepovažuje jeho důvody pro vystoupení z MBS za překonané a uvede proč. Žadatel tak ví, kde 

má dále pracovat na jejich překonání. Bylo-li dosaženo většiny, přijme žadatele zpět do MBS k datu klad-

ného rozhodnutí a sdělí to písemně žadateli. 

Podrobnější pohled na některé kroky postupu při rozhodování 
o znovupřijetí člena dočasně vystoupeného zpět do MBS. 
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Každý, kdo se cítí poškozen opatřením přijatým proti němu, se může do tří měsíců odvolat k radě vyšší úrov-

ně, než je ta, která přijala rozhodnutí, kterým se cítí poškozen (čl. 59 GK). Dle kán. 1734 § 1 je povinen před 

podáním odvolání písemně požádat původce rozhodnutí o jeho změnu nebo odvolání, a to v propadné lhůtě 10 

dní užitečných. Pokud nebyla podána tato žádost v určené lhůtě, propadlo mu právo na odvolání, pokud by pro 

danou záležitost jako výjimka nebylo výslovně stanoveno jinak. Lhůta pro podání samotného odvolání začíná 

běžet po uplynutí 30 dnů od podání žádosti dle kán. 1734 a je stanovena na 15 dní užitečných. V článku 59 

GK SFŘ je stanovena jiná lhůta, a to 3 měsíce (souvislého času). Na základě právního pravidla partikularity 

(viz kán. 20 CIC – Kodex kanonického práva) má toto speciální ustanovení GK SFŘ přednost před obecným 

právem stanoveným v kán. 1737 CIC. Nabízí se otázka, zda znění čl. 59 lze chápat jako přednostní i před kán. 

1734 § 1, takže člen SFŘ by nebyl povinen podle něho postupovat. K příslušnému výkladu jsou povolány in-

stituce uvedené v prvním odstavci. Z hlediska právní jistoty se jeví pro odvolatele jako jistější postupovat dle 

kán. 1734 § 1. 

Odvolací orgán (v tomto případě NR) si ke svému rozhodnutí vyžádá veškerou dokumentaci týkající se přípa-

du, kterou kolektivně prozkoumá a ověří, zda byly zachovány předpisy, smysl a cíl kanonického práva, gene-

rálních konstitucí a národních stanov a dle výsledku rozhodne. Dle kán. 1739 může původní rozhodnutí potvr-

dit, prohlásit za neplatné, zrušit, odvolat, změnit, částečně zrušit, nahradit jiným (např. odložit své definitivní 

rozhodnutí a dát stranám sporu čas pro smíření). Dokud nepřijme definitivní rozhodnutí, nic nebrání radě 

MBS své záporné rozhodnutí kdykoli změnit, či druhé straně sporu vzít zpět své odvolání.  

 

Na základě kanonickoprávního dobrozdání br. Damiána Němce OP a GK SFŘ zpracoval: 

 

br. Václav Němec OFS 

Již se stalo tradicí, že o nejbližší sobotě k 1. září (tedy ke Dni modliteb za péči o Stvoření), pořádá  MBS Hra-

dec Králové tzv. Františkánskou stezku.  

V letošním roce vás zveme v sobotu 2. září. Stezku zahájíme, jako vždy, u kostela sv. Antonína na Novém 

Hradci Králové v 9.00. V blízkosti kostela lze zaparkovat, případně sem jezdí trolejbusy MHD č. 1 a č. 2. 

Stezka je určena pro kohokoli a je inspirována, mimo jiné, také „ekologickou“ encyklikou Laudato si. Trasa 

bude mít cca 5 km a bude zakončena pro zájemce společným posezením na terase restaurace Na Biřičce 

(Mužíkova 630/35). Odtud je to již jen 600m zpět k MHD u kostela sv. Antonína. 

Těšíme se na vás! 

 

Br. Martin Weisbauer 

Sekretář MBS HK 

Pozvánka na VII. ročník Františkánské stezky 
ke Dni modliteb za péči o Stvoření 
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Národní rada Sekulárního františkánského řádu ČR  

vás srdečně zve na  

Františkánskou pouť na Sv. Hostýn  
s připomínkou 800. výročí schválení františkánské řehole  

Kolik roků máš od profese ty? Přijď poděkovat i prosit za pokračování dobré cesty.  

15. – 16. 9. 2023  
PROGRAM:  

Pátek 15. 9. 

Nutná rezervace ubytování. Informace o ceně a volných pokojích poskytne Matice na tel.  č. 573 381 693 

nebo na mailu: matice@hostyn.cz. Uveďte, že jedete na tuto pouť, mají zde pro nás zarezervovaných pár 

pokojů na PD1. Kdo se dřív nahlásí, bude bydlet☺, přihlášení nejpozději do 31.8.  

17.45 hod Mše svatá v kapli sv. Josefa (P. Kryštof Skibiňski OFM Conv.).  

19.00 hod večeře „po františkánsku“ a společné sdílení  

21.30 hod Kompletář v kapli sv. Josefa  

při dostatečném počtu poutníků celonoční výstav Nejsvětější svátosti  

 

Sobota 16. 9.  

8.00 hod. Ranní chvály v kapli sv. Josefa  

9.00 - 10.00 Zamyšlení nad řeholi SFŘ od bratra Jiřího Šenkýře, svědectví bratří a sester 

s více lety od profese (Jurkovičův sál)  

10.15 hod Poutní mše svatá v bazilice, hlavní celebrant provinciál minoritů P. Piotr Paw-

lik OFM Conv.  

11.30 Přestávka na oběd i bratrská a sesterská společná setkání  

13.00 Svátostné požehnání bazilika  

14.00 křížová cesta s meditacemi P. Pia (sraz u venkovního pódia) 

 

Organizační pokyny:  

Pro dopravu z Prahy i jiných míst, doporučujeme se domluvit ve společenstvích, využít společnou cestu autem a 

nabídnout cestu starším členům MBS, nebo vlakem do Bystřice p. H.  

Poslední bus z Bystřice na Hostýn jede autobus z nádraží 15.45 nebo z vlak. nádraží v 16.00.  

Kdo by potřeboval odvézt nahoru později, ať se obrátí na bratra Vendelína tel. 602 720 627. Ideální je domluvit se 

předem, ale lze volat i v nouzi, zpožděný vlak apod.☺. Pokud pojedete autem, budete potřebovat povolení k vjez-

du auta, lze získat zakoupením povolenky na parkovišti pod Hostýnem Bystřici. Ideální je ale nechat auto 

dole a vyjet autobusem. Nahoře se pracuje na vozovce a je snížená kapacita parkování. Dotazy pište do 10. 9. 

na mail reznickova.marcela@ado.cz,  

Další informace o pouti: Marcela Řezníčková mobil 605 274 915  
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Rohožková kapitula Vranov 2023  

Za co vděčím místnímu společenství ? 

Mirek Konrád Melcher OFS ze společenství Sušice 

Naše společenství v Sušici má 27 členů ale schází se s námi i další přátelé 

Jsme mladé společenství, které navazuje na předválečné společenství, které se na mnoho desítek let ze Sušice 

vytratilo. Naše společenství vzniklo z podnětu kněží z kapucínského kláštera v Sušici. Nové společenství 

formoval až do jeho oficiálního ustanovení provinciálem kapucínů celý rok Luboš Kolafa z Plzně, kterýž 

k nám měsíčně dojížděl. 

Za co společenství vděčím? 

Byl jsem katolík, který si myslel, že když jsem v neděli na mši mám splněno. Chyběl mi nějaký motiv, nějaký 

pevný bod. Uvítal jsem podnět z kláštera něco se více dozvídat o sv. Františkovi. Sv. František nás oslovil 

svým zájmem o každého člověka, a tak i my jsme si začali projevovat více lásky, začali jsme mít zájem jeden 

o druhého, podporovat se v modlitbě, ale i fyzicky. To přilákalo i další lidi z farnosti. Chodí k nám rádi, 

protože vnímají, že mezi námi je Bůh. 

Jsem vděčný za dary na lidech 

Mezi námi jsou vzácní lidé. 85letý kronikář, který sleduje celý život dění v Sušici, píše nejen naši kroniku, ale 

i kroniku města. Tak se dozvídáme mnoho zajímavého o našem okolí. Duchovní asistent o nás mluví v kostele 

a zve na naše setkání a přednášky. Naše sestry slouží ve farnosti, slouží v domově důchodců. Propojení 

s farností nám umožňuje organizovat důstojné pohřby a radostné svatby. 

Jsem vděčný za další místní společenství 

Začali jsme se scházet i s okolními MBS. Se vzdáleným Sokolovem, přijeli i z Plzně. Začali jsme navštěvovat 

opuštěná místa na Šumově, v bývalých Sudetech a modlíme se tam. Hledáme další možnosti, jak život ve 

společenství zpestřit, aby nestagnovalo. 

Jaké vidím před sebou cíle 

Uvažujeme i o oblastních setkáních. O tom, jak se domluvit se Sokolovem, Plzní, Příbramí a částí Prahy na 

oblastních setkáních. Jedno už sice máme – plzeňské společenství organizuje každým rokem pouť na Svatou 

Horu, kde se vidíme. Já však myslím i na nějaké oblastní formační setkání. Je to věc času, ochoty a touhy se 

domluvit. 

Všem vám ze Sušice přejeme pokoj a dobro a těšíme se na každého, kdo se k nám rozhodne přijet podívat. 

Z ústního projevu zpracoval do uceleného článku Luboš Kolafa OFS 

Ohlasy rohožkové kapituly 
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 Rohožková kapitula Vranov 2023  

Svědectví sestry Nory – jak moji identitu ovlivňuje sv. František z Assisi 

Žijeme s rodinou v přírodě na samotě. Staráme se o hospodářství a já ještě k tomu maluji obrazy. Máme 

s manželem 6 dětí. Mnohým určitě připadáme svérázní. Ale je fakt, že jsme velmi navštěvovaná rodina. Dveře 

se u nás nezavírají nikomu. 

Jak mě ovlivňuje sv. František? 

Sv. František žil úzký vztah s Bohem, spoléhal se každý den na Boží prozřetelnost. Věděl, že Bůh je živý a 

funguje. A tak to mám v životě i já. Snažím se mít otevřené srdce Boží prozřetelnosti, přijímám, co Bůh pro 

mne připravil. Stávám se součástí každodenního dějství. 

Mám ráda Františkovu odvahu ke svobodě. To je asi vidět i v tom, že dáváme svým dětem také svobodu. Ve 

škole se to učitelům nezdá, ale já děckám říkám: „Vy jste tak hodní, vůbec nechápu, proč si na vás učitelé stě-

žují. Pro mě jste super děcka.“ 

Já totiž chápu, že naše slabosti, moje i dětí jsou vlastně povzbuzením pro druhé. Oni jsou totiž také slabí, a tak 

vědí, že si u nás nemusí na nic hrát. Mohou být prostě takoví jací jsou. 

A tak mám pocit, že žijeme v jednom zázraku za druhým. Bůh nás neustále osvobozuje z našich chyb a nedo-

statků. 

Mám ráda lidi 

Já mám lidi ráda. Stejně jako František všem přeji pokoj a dobro. Lidem ráda naslouchám a někdy při dlou-

hém vyprávění ještě stačím malovat obraz. Cítím se poctěna, když ode mě někdo něco potřebuje. Lidé vyprá-

vějí a já žasnu nad tím, jak Bůh věci řídí, jak funguje. Nejsem žádný kazatel. Mám ráda skrytou evangelizaci. 

Jako František se neštítím ničeho a nikoho. Když jsem sama, říkám Františkovi: „Co já bych byla bez tebe. 

Tys měl odvahu jít do všeho naplno, ničeho ses neštítil. Chci tě napodobovat.“ 

Naslouchám Duchu Božímu 

Jako svatý František naslouchám Duchu Božímu. Zažívám s tím mnoho příběhů. Jeden za všechny: 

Slyším hlas: Noro jdi do města. Říkám si, co tam budu dělat, ale šla jsem. Nic se ale nedělo, a tak jsem zašla 

alespoň do papírnictví koupit děckám do školy pastelky. No a pak se to stalo. Najednou ke mně přistoupil bez-

domovec. Dali jsme se do povídání a on mi nakonec vyprávěl celý svůj život. Seznámili jsme se, začal nám 

důvěřovat, a nakonec jsme měli příležitost mu pomoci tak, že jsme mu zařídili léčebnu. Dostal od Boha šanci. 

Využil ji a dneska mě s láskou zdraví a říká mi, že mě má rád. 

Spoléhám v důvěře na Boží vedení 

Tak to je v každém příběhu. Upínám se k Bohu a důvěřuji mu a On mě vede. 

A ještě jeden příběh. Shodou mnoha „náhod“ se dostal můj kalendář s mými obrazy až k papežovi. Prostě se 

to tak seběhlo, že mu ho dal můj kamarád františkán. A já jsem fotku papeže s mým kalendářem hned ukázala 

děckám, co chodí k nám za mými dětmi. A oni povídají: Teta to je hustý, že kamarádíš s papežem. A všude ve 

škole to vypráví. 

Já, ani naše rodina nejsme unylí služebníčci Boží, máme radost ze života a umíme si život užívat. Jsme prostě 

s Pánem jako s ním byl sv. František. 

Tento text není doslovný přepis toho, co Nora vyprávěla. Zkrátil jsem ho a učesal do nějakého pořádku. Tak se 

omlouvám. Videozáznam jejího vyprávění na vyžádání zašlu. 

Luboš Kolafa OFS 



12 

 

Pokoj a dobro, 

ráda bych se podělila o dojmy z rohožkové kapituly SFŘ, která se konala na Vranově u Brna. 

"Ráda bych všem členům Národní rady poděkovala za přípravu i realizaci překrásného a duchovně bohatého 

programu. Velmi mě povzbudil bratrský duch, důvěra se vzájemně sdílet, ačkoliv jsme se vzájemně všichni 

neznali. Velkým duchovním přínosem pro mě byla připravená svědectví bratrů a sester a také pantomima. 

Velký dík bych chtěla vyslovit br. Vendelínovi a jeho týmu, který se podílel na přípravě dokumentu o našem 

třetím řádu. Je to velké dílo, které s sebou nese velký evangelizační potenciál, a tak ani Boží nepřítel nespí, a 

snaží se tuto přípravu a realizaci všemi možnými způsoby znepříjemnit či dokonce znemožnit. Buďte bdělí a 

nedejte se! S tím souvisí i můj velký dík za prostor k večerní modlitbě chval. Chvála je velmi účinná zbraň v 

boji se zlem a je velmi dobře se naučit stát ve chvále. Velkým vzorem je nám sám svatý František. Jedině v 

síle Ducha svatého, obdarováni dary a milostmi a vyzbrojeni duchovními zbraněmi můžeme obstát v tomto 

světě velikého duchovního boje a být pro svět i naši církev v České republice přínosem. A toto jedna z věcí, 

které vidím jako důležitou pro poslání františkánského terciáře v dnešním světě.  

V modlitbě a s vděčností - sestra Marie Rita Willmannová." 

V čem, v kom, či kde dnes silně vnímám duchovní odkaz svatého Františka?  

Motto: Poznáte pravdu a ta vás osvobodí - Jan 8:32  

Jakou pravdu Ježíš myslel? Každý máme přece jen tu svoji. Jakou pravdu pochopil sv. František? 

Co mne na sv. Františkovi z Assisi zaujalo? 

• Miloval Ježíše Krista a naslouchal mu v tichém odevzdání a odpoutání od sebe 

• Odpoutal se nejen od majetku, ale od vlastnění i sebe sama 

• Odpoutal se od formalismu v církvi, ale dál ctil rituály – Vymýšlel nové (vánoce, klanění se, poustevny - 

kontemplace v přírodě 

• Odpoutal se od chybovosti lidí - kněží. 

• Odpoutal se od duálního myšlení (částečně) – všem lidem přál pokoj a dobro 

• Pokoj a dobro a radost jako životní cíl a smysl 

• Sloužil lidem - osobně, ale i prostřednictvím založení řádů 

Co jsem se zatím naučil od sv. Františka? 

• Odevzdat se Pánu a důvěřovat mu… - dnes už je to pro mne snadnější - jako senior potřebuji čím dál mé-

ně 

• Žít v pokoji s druhými lidmi - není to jednoduché - učit se bratrství bude trvat dlouho - vztahy jsou lék na 

chyby a omyly, anebo mohou být jedem, který nás odvrátí od lásky k sebestřednosti 

• Prošel jsem několika církvemi. Sektou. Sekta chce vlastnit lidi a omezuje jejich osobnost. Ale mohu říci 

i klad: v totalitě sekta organizovala podzemní církev - a tam jsem poznal ochotu za druhého „zemřít“, 

neprozradit druhého. Další církví, kterou jsem poznal důvěrněji bylo Křesťanské společenství Karla 

Řežábka - učil jsem se tam úzkým a osobní vztahům a osobnímu zájmu o druhé. Tam jsem se také obrátil 

k živému Kristu. A naučil se, že církev má být živá a nestagnovat. Proč mám rád katolickou církev, ač-

koliv je konzervativní, pomalá a kde většina členů si dál ponechává duální myšlení světa? Kvůli mnišské 

tradici, pouštním otcům, řeholnímu životu - to vše jsou úžasné základy pro kontemplaci, kterou František 

prožíval. 

• František je pro mne symbolem rozumné svobody, která dbá na úctu ke druhým - symbolem svobody 

v církvi - nechal tradicionalisty žít, ale sám se nebál žít jinak. Zároveň se ale pokorně podřídil situaci, ve 



které se s Pánem zrovna ocitl (např. se Saracény, úcta k papeži). Moje svoboda je stejně jako u Františka 

vnitřní a soukromá a je těžké jí sdílet. 

V kom vidím odkaz sv. Františka?  

• V každém z vás. Každý z něho máme nějaký kousek, který lze obdivovat. Já také mám jen něco. 

• Každý máme svůj dar. Učme se jej v sobě rozpoznat a vážit si ho. Každý si važme sebe sama. Proč se 

František nestyděl za svoji chudobu, za dětskou radost a za to že žije odlišně od měřítek společnosti? 

Vážil si svého napojení na Krista a tím si vážil i sebe sama ať už měli jiní názor jakýkoliv. 

• Moje soukromá individualita tíhne k františkánství podle vzoru Richarda Rohra. Citace: 

• Bůh je již přítomen. Boží Duch v nás přebývá. Nemůžeme hledat to, co už máme. Nemůžeme Boha pře-

mlouvat, aby přišel “k nám”, delšími a naléhavějšími modlitbami. Jediné, co můžeme udělat, je stát se 

tiššími, menšími a méně naplněnými vlastním já a neustálým přívalem myšlenek a pocitů. Pak bude Bůh 

zřejmý v samotném teď a v prostotě věcí. Abych to shrnul: Nikdy se tam nemůžeme dostat, můžeme tam 

pouze být. 

• Myslím, že Bůh si nepřeje, abychom stáli tvrdohlavě jako podzimní dub, zahalený do fasády své ochra-

ny. Abychom schovávali naše pravdivé, autentické já. Abychom jej zahalovali spletí větví falešné jistoty. 

Bůh si spíše přeje, abychom žili odhaleně jako japonský javor. Aby byla vidět naše pravá podstata. Aby 

rozkvétalo, naše pravé já bylo krásné ze všech stran. Abychom se cítili bezpečně a přitom prosperovali. 

Bůh si přeje, abychom žili z celého srdce a opravdově jako jedineční, krásní, milovaní jedinci. Takové, 

jaké nás stvořil Bůh. Abychom poznali Boha v nás, abychom celé své já zakořenili v Bohu, jako strom, 

který zakořenil v potoce. Pak poznáme Boží hlubokou, trvalou lásku k nám… 

• Intimita je také o svobodě být sami sebou. Skutečná emocionální svoboda znamená, že již nepotřebuje-

me schválení, souhlas nebo potvrzení od druhého, abychom poznali že jsme v podstatě dobří 

A v duchu předešlého odhaluji svoji intimitu, aby výše uvedená slova nevyznívala naprázdno.  

Své manželky si vážím více, když se rozhodla být sama sebou. V církvi se necítila dobře, proto z ní svobodně 

odešla. Nyní je vyrovnanější a její vztah s Bohem důvěrnější. Chápu však všechny námitky, které vám ve vaší 

mysli a díky způsobu vaší víry vyvstávají na mysli. Není to jednoduché dát druhým svobodu a zachovat si při-

tom tu svoji. I pro mě je to složitější, tak jako pro mnohé z vás (často na rozdělená manželství zapomínáme), 

kdy vaši partneři s vámi nesdílí terciářství, nebo ani katolickou víru. Musíme více brát ohled na vztahy 

v rodině, vyhovět oběma stranám v pokoji a dobru. Najít vyrovnanost bez sektářského fanatismu a slepé víry 

ve svůj názor či pravdu. Takže jsem za moji novou situaci vlastně vděčný. Můj učitel František je v ní se 

mnou. 

Luboš Kolafa 

JAK PROŽÍVÁM TO, CO NÁM PÁN DÁVÁ 

Jsem z věřící rodiny, své velké obrácení jsem si ale prožila až ve třiceti letech. Snažím se proto neztrácet čas, 

už jsem ho dost promeškala, tj. žít naplno a pravdivě, ve svobodě a s vědomím, že NÁŠ Trojjediný Bůh je se 

mnou v každém okamžiku. VÍM, že jeho cesta je ta jediná, kterou chci jít, že se mi to nedaří, jak by asi mohlo, 

ale TAKÉ UŽ VÍM, že NEJDE O NĚJAKÉ mimořádnosti, že Bůh „po jednonohém nechce, aby skákal“☺, a 

že jak říkal O. Řehoř, který mi byl průvodcem při mém obrácení a také mne pozval do SFŘ, „františkán je jen 

dobrý křesťan“, vím, že život je o maličkostech, které utvářejí můj malý prostor a podle Boží vůle mohou i 

proměnit svět.  

Jako první dar je pro mne dar víry - vztah s Bohem, od kterého všechno dobré pochází -s tím je spojená 

modlitba.  Den začínám modlitbou breviáře, během dne zpravidla cestou do kanceláře se modlím růženec, pěš-

ky po nábřeží, nebo v tramvaji… v pondělí u PMS a ve čtvrtek v kostele sv. Anežky mám možnost adorace 

před Nejsvětější svátostí, miluji modlitby v kapličce na chalupě, je zasvěcená Duchu svatému, je tu ticho a 

soukromí. Posledních několik let se modlím vnitřní modlitbu podle sv. Terezie z Avily, trojiční modlitbu pod-

13 
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le sv. Alžběty od Trojice, nyní se setkáváme online jednou týdně s Maruškou Ventovou, která u nás ve farnos-

ti vedla tři roku kurz mystagogické modlitby P. Vojtěcha Kohůta, Carm., (pokud vím, kurzy pokračují, v Praze 

u PMS, kurz vedou Marie Bědačová a Dáša Košánová), takže:  

S vírou souvisí dar vnitřní svobody - v tom je mi blízký sv. František - i s radostí a vděčností - stav vnitřní 

svobody vnímám jako jedinečný dar od Pána těm, kteří mu uvěřili - ocenila jsem to mnohokrát v osobním ži-

votě i v profesi, zvláště nedávno v době covidové, kdy jsme zpočátku nevěděli vůbec nic, pak trochu něco, a 

pak se naopak začaly valit zprávy zcela roztodivné a tlaky včetně omezování svobody informací, pohybu, se-

tkávání, i mší svatých. Pamatuji si, jak jsme řešili, jestli se v rámci MBS budeme scházet, Fr. Reichel tehdy 

řekl, proč ne? Nikdo už to neřešil, párkrát jsme se setkali online a pak už v kostele, s určitou nezbytnou opatr-

ností a nikdo neonemocněl☺, kostel zůstal otevřený, br. Eliáš otevřel kostel k adoracím před Nejsvětější svá-

tostí, s početním omezením probíhaly mše svaté, …a na závěr venku s Nejsvětější svátostí žehnal usínajícímu 

městu… 

A pak je tu pravda - jako poznání skutečnosti - …jednoho krásného dne, ještě před obrácením, když manže-

lovi zjistili pokročilou tuberkulózu, uvědomila jsem si, že všechno, na čem stál můj dosavadní život, je iluze, 

že nemám v rukou vůbec nic, a zařekla jsem se, že ve všem co se mne dotýká chci znát pravdu, ať je jakákoli. 

A odpověď přišla s vírou, když mi O. Řehoř představil Boha, který je CESTA, PRAVDA A ŽIVOT, a já zača-

la chodit do kostela☺.  

O pravdě mluvím proto, že je to veličina pro mne bytostně důležitá. Možná je to i mým povoláním…  pracuji 

jako advokátka. U každé informace zachovávám předběžnou opatrnost – v posledních několika letech si více 

uvědomuji, jak pravda dostává na frak a jak se zužuje svobodný prostor, a nelze se před tím schovat, nejde mi 

jen žít si svůj soukromý šťastný katolický život a zůstat stranou.  

Pomáhali jsme například ve farnosti uprchlíkům, já zejména v právních záležitostech - bez této přímé zkuše-

nosti bych řadu informací vůbec nevěděla o postavení křesťanů v Iráku, válce v Sýrii, pronásledování křesťa-

nů v Číně, jejich osudy, jejich odvaha, věrnost a hluboká víra - z Iráku, Sýrie, Pákistánu, i křesťanů z Číny… a 

ptám se samozřejmě, jak je to možné v našem „úžasném“ století a jak bych se v jejich situaci zachovala já. 

Jejich osud se pomalu stává naším osudem – hodnoty křesťanství pokud přetrvávají, tak asi jen díky pudu se-

bezáchovy, mezi lidmi je obrovská neznalost o křesťanství – připadá mi to trochu jak ve filmu Planeta opic - 

kde v závěru filmu najdou v jeskyni panenku, jsou dojatí, ale jakoby netušili, o co jde - minulý týden v sobotu 

Jan Graubner ve své promluvě na 1 050 výročí pražské arcidieceze to dobře popsal - umělé potraty, eutanázie, 

náhradní mateřství… k tomu argument, že je to řešení z lásky - pomoc těm, co děti mít nemohou - i katolíci, 

takto jsou formovány děti - toto je oblast, kde chybí náš hlas, kde nejsme slyšet  a když někdo z nás slyšet je, 

jako P. Piťha nebo Aliance pro rodinu, jsou pro někoho moc militantní, nebo že jsou podporováni z Ruska 

(ačkoli je Roman Joch, manžel předsedkyně aliance Jany Jochové amerikanista a podporovatel politiky USA), 

pomluva ale má svůj život. 

V tomto oceňuji promluvy br. Regaláta, který vždycky upozorňuje na věci skryté a vede nás k tomu, abychom 

jako katolíci nezůstávali na povrchu. 

A k tomu - dostali jsme od Boha dar lásky, krásného milování, pomoc bližnímu -  

Letos oslavíme s manželem 40 let od civilní svatby, loni 30 od církevní. Díky Bohu šťastného manželství. Jak 

zní titul jedné knihy od. Roberta Fulghuma „Všechno co opravdu potřebuji znát, jsem se naučil v mateřské 

školce, tak já mohu říci - všechno, co opravdu potřebuji znát, jsem se naučila v manželství a jako matka - i 

s těmi našemu srdci nejbližšími můžeme mít na jednu věc naprosto rozdílný pohled, co ale dělat, toho druhého 

milujeme… naučila jsem, se, že jediné koho mohu změnit, jsem já sama, a osvědčené zlaté pravidlo - manžel-

ství není jen papír a krev není voda, člověk není trochu jiné nebo horší zvíře. Je na nás vrátit těmto pojmům 

jejich význam a bránit se proti jejich zneužívání - darování vajíček, eutanazie, náhradní mateřství není výra-

zem Lásky, která pochází od Boha, ani skutečná pomoc bližnímu, je to lež, faleš, a je potřeba si to přiznat a 
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vždycky hledat PRAVDU, abychom mohli pomoci tak, jak pomáhá Bůh, milovat jako nás miluje Bůh, jen tato 

Láska je ta pravá a jedině ta pomáhá. 

Máme všechno, co k tomu potřebujeme od Boha, pomoc Ducha svatého a jak víme - nedávno jsem znovu ote-

vřela knížku od P. Eliase Velly „O Duchu svatém“, kde to připomíná - prožíváme dobu Ducha svatého a 

v Něm můžeme hodně.  

Minulý čtvrtek u nás kázal br. Bonaventura - neřeknu přesně, ale říkal něco v tom smyslu, že II. vat. koncil 

popisuje stav církve jako tristní důsledek selhání křesťanů ve dvou světových válkách a vyzývá inspirovat 

k víře v Boha svým osobním životem, podle Bonyho se ale situace od té doby podstatně změnila - nestačí svě-

dectví osobním životem, je třeba se projevit více - popsal, jak na nádraží na otázku neodbytného prodejce zjev-

ně kradené kosmetiky čeho že se bojí, policajti tu nejsou, odpověděl, já se bojím Pána Boha - jako jakési mi-

nimum toho, co můžeme dělat – otevřeně se hlásit ke své víře, kterou jsme dostali a šířit ji dál, neboť víra je 

z hlásání (Iz., Řím.10,9-18) a vše je  v Božích rukou.  

Marie Myslilová, MBS Praha - Spořilov 

p.s. 

Jen chci ještě doplnit informaci – od r. 2020 jsem v Modlitebním společenství za církev a svět – RSK 

(Růžencové smírné křížové tažení za mír ve světě - RSK - Modlitební společenství za církev a svět) - založe-

ném P. Petrem Pavlíčkem OFM.   

Nevím, jestli se to k někomu dostalo, ale v únoru 2020 jsme uspořádali o P. P. Pavlíčkovi putovní výstavu 

(s br. Regalátem a výtvarnicí A. Havlínovou), pokud by byl zájem, informační panely jsou u PMS, stojany, 

které k tomuto účelu byly zhotoveny, jsou u nás v kostele, vše lze případně zapůjčit. 

https://farnost-sporilov.cz/pavlicek-petr 

https://www.ofm.cz/2020/05/27/vystava-o-p-petrovi-pavlickovi-ofm/ 
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